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Smak dzieciństwa
Ukryłam swoje wspomnienia 
na strychu
w stodole
przy spichrzu 
i na polu
Ale wciąż się budzą
A to w zeszytach pożółkłych
A to w albumach przeglądanych 
W zbożach falujących za stodołami 
I w sianie grabionym innymi rękami 
Gdy jagody w lesie 
I bzy za płotami 
I jaśminy pachnące  
Przed domami 
A zasypiają 
Gdy noc swój 
Płaszcz zrzuci 
A dzień nowe trudy budzi 

Samotne czekanie
Wtulona w samotność 
stodoła czeka cierpliwie 
na zboże
bochen chleba 
spracowane ręce 
spieczone słońcem  
i pot ściekający z czoła 
i błogosławieństwo Boże

W pasiece
Drzewa przy drodze 
pszczoły zapraszają 
Mlecze wabią złotymi słońcami 
Pod płotem złociste kobierce się skradają 
A tu gniazdo bocianie rozpostarło skrzydła 
Przy progu kartofle ustawiły się w rzędach 
Malwy pilnują porządku 
Zielone nad dachami wieńce 
A pszczoły uwijają się w pasiece Marciniaków 

Wisława Rękawek
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Jednogłośne absolutorium i wotum     zaufania dla Wójta Gminy Zbuczyn
Z ŻYCIA GMINY
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S A M O R Z Ą D

Wójt Gminy Zbuczyn Hubert Pasiak otrzymał jedno-
głośnie wotum zaufania i absolutorium za 2022 rok.

22 czerwca w strażnicy OSP w Zbuczynie odbyła 
się LXVIII Sesja Rady Gminy Zbuczyn.

Ostatnia przedwakacyjna sesja to zwyczajowo czas 
na podsumowania, ale i ocenę pracy wójta. Radni byli 
jednomyślni w obu kwestiach i uznali, że wójt Hubert 
Pasiak swoją pracą zasłużył na absolutorium i wotum 
zaufania.

– Czuję wsparcie od początku mojego urzędowa-
nia. To znacznie pomaga zarządzać sprawami gminy. 
W atmosferze współpracy, zrozumienia i szacunku 
można zrobić więcej. Ten rok będzie jeszcze lepszy 
od poprzedniego. To nie jest zasługa moja, tylko nas 
wszystkich - skomentował na gorąco decyzję radnych 
wójt gminy Zbuczyn. Wójt Pasiak podziękował posło-
wi Krzysztofowi Tchórzewskiemu, który swoją obec-
nością zaszczycił Radę Gminy Zbuczyn. Ciepłe słowa 
powędrowały również w kierunku Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Mazowieckiego, radnych, 
pracowników Urzędu Gminy oraz sołtysów.

Rok 2022 był dla wójta Pasiaka pierwszym,  
w którym samodzielnie zarządzał samorządem  
od pierwszego do ostatniego dnia. Poprzednie absolu-

torium dotyczyło oceny pracy trzech włodarzy, bowiem  
w połowie roku z funkcji wójta zrezygnował Tomasz  
Hapunowicz, po nim obowiązki pełnił Dariusz  
Cegiełkowski, a po wygranych wyborach od 25 września  
już wójt Pasiak. 

Budżet gminy za 2022 rok nie pokazuje, że był to 
czas globalnego kryzysu, spowodowanego wojną na 
Ukrainie. Dochody gminy wyniosły 66.740.556,13 
(plan zakładał dochody na poziomie zaledwie 
49.444.149,52, a więc ponad 17 milionów mniej).   
Natomiast wydatki to  74.008.968,85 zł.  W porówna-
niu do ubiegłorocznych wzrosły one o  22,67 %. Naj-
większy udział w wydatkach ogółem miały wydatki na 
oświatę i wychowanie (37,47%), pomoc społeczną, ro-
dzinę i pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 
(30,93%) oraz na transport i łączność (6,08%). Samo-
rząd kolejny raz pokazał skuteczność w pozyskiwaniu 
środków i realizacji inwestycji, a wójt ostatecznie udo-
wodnił, że nie musiał pobierać dłuższej nauki w zarzą-
dzaniu samorządem. W roku 2022 wydatki inwestycyj-
ne wyniosły 10.955.315,18 i były wyższe niż w 2021 
roku o 2.906.580,61 zł. Budżet co prawda zamknął 
się deficytem budżetowym w kwocie 7.268402,72, 
jednak warto pamiętać, że w roku poprzednim została 
wypracowana duża nadwyżka w kwocie 6.226.696,86. 
Jak tłumaczą urzędnicy, nadwyżka pochodziła z uzy-
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Gratuluję Wójtowi Huberto-
wi Pasiakowi, gratuluję całej 
Radzie, że tak wiele rzeczy 
pod bacznym okiem Wójta 
udaje się w Gminie Zbuczyn 
robić. Wszystko dzieje się 
tutaj z ogromnym oddaniem 
pracy i poczuciem uczciwości. 
Bardzo się cieszę, że gmina 
się tak prężnie rozwija, że in-

frastruktura rośnie i że wiele ludzi z miast chce się 
tutaj przenosić. Dziękuję za wspaniałą współpracę  
i życzę wszystkiego, co najlepsze. 

– Krzysztof Tchórzewski

Chciałbym przede wszystkim 
pogratulować Państwu Wójta,  
bo tak zdeterminowanego 
człowieka naprawdę ciężko 
jest znaleźć. Niezmiernie cie-
szy mnie fakt, że wyraziliście 
Państwo wotum zaufania.  
Życzę Panu Wójtowi dalszego 
zapału do pracy choć nie oba-
wiam się o to, bo wiem, że do-

póki będzie Wójtem, to zawsze będzie zaangażowany 
we wszystko, co robi. 

– Wojciech Klepacki, 
Wójt Gminy Wodynie.

skanych pod koniec roku subwencji i dotacji, które  
w roku sprawozdawczym zostały przeznaczone na 
realizację zadań inwestycyjnych. Wysokość pozyska-
nych z zewnątrz dotacji na realizację przedsięwzięć 
gminnych to kwota 12.946.308,25 zł. Dzięki temu  
w roku 2023 planowany poziom wydatków inwesty-
cyjnych wynosi aż 23.180.017,65 zł. 

– Inwestycyjnie rok 2023 prawdopodobnie będzie 
wyglądał najlepiej w historii naszego samorządu – 
mówi Hubert Pasiak. – Dzięki wsparciu programów 
rządowych, w tym oczywiście Polskiego Ładu oraz 
Samorządu Województwa Mazowieckiego zrealizu-
jemy projekty strategiczne dla rozwoju samorządu. 

Zmodernizowana i rozbudowana oczyszczalnia ście-
ków w Zbuczynie, nowe przedszkole gminne, Centrum 
Edukacji Rolniczej w Zawadach, nowe drogi i odcinki 
kanalizacji to tylko przykłady ważnych projektów, 
których aktualnie realizujemy ponad 30. Oprócz tego 
włączamy się finansowo w projekty innych samorzą-
dów. Samemu tylko powiatowi siedleckiemu na reali-
zację inwestycji drogowych dołożyliśmy 886.712,00 
zł. Wszystko zaś możliwe jest dzięki dobrej współ-
pracy wewnątrz samorządu oraz wsparciu przyjaciół, 
których z każdej strony politycznej nasz samorząd,  
za Wójta Pasiaka, ma naprawdę wielu.



Z MYŚLĄ O PRZYSZŁOŚCI
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I N W E S T Y C J E  I  I N F R A S T R U K T U R A

12 maja w Zbuczynie doszło do podpisania umowy na 
budowę gminnego przedszkola.

W Zbuczynie trwa budowa gminnego przedszkola 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą. 

Umowę na realizację zadania podpisali: wójt 
Hubert Pasiak oraz przedstawiciel filmy Mal-Pol Sp 
z o.o., lidera konsorcjum wykonującego inwestycję. 

Przy podpisywaniu dokumentów obecny był poseł  
na sejm RP Krzysztof Tchórzewski.

– To ważna inwestycja nie tylko dla dzieci i rodzi-
ców, ale dla rozwoju społeczno-gospodarczego gminy 
Zbuczyn. Dzieci to nasza przyszłość i musimy o nie 
dbać od najmłodszych lat - powiedział Wójt.

– Dążymy do tego, by warunki mieszkańców gmin 
pozamiejskich były podobne do tych w mieście. To 
oznacza dostęp do wszystkich mediów, ale także usług, 
w tym do przedszkoli. Spadek bezrobocia „sypnął” 
nam dużymi środkami finansowymi. Decyzja, żeby 
skierować je na inwestycje samorządowe, okazała się 
trafna, bo stworzyła w mniejszych miejscowościach 
miejsca pracy. Mając pracę i usługi w odległości do  
20 kilometrów, znośnej na codzienne dojazdy, ludzie 
nie muszą porzucać miejsca zamieszkania i wyprowa-
dzać się do dużych miast - stwierdził poseł Tchórzew-
ski na łamach Podlasie24.pl.

– Na budowę przewidzieliśmy 15 miesięcy, ale 
mamy nadzieję, że rok szkolny 2024-2025 uda się roz-
począć w nowym, pięknym przedszkolu – dodał Wójt. 
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I N W E S T Y C J E  I  I N F R A S T R U K T U R A

12 maja 2023 W Zbuczynie podpisano umowy na blisko 
25 milionów złotych.

Na co zostaną przeznaczone pieniądze? Na mo-
dernizację dróg, świetlic wiejskich, wymianę oświe-
tlenia ulicznego czy budowę placów zabaw na terenie 
powiatu siedleckiego i miasta Siedlce. W wydarzeniu 
wzięły udział członkinie Zarządu Województwa 
Mazowieckiego – Elżbieta Lanc i Janina Ewa Orze-
łowska oraz przedstawiciele samorządów szczebla 
powiatowego i gminnego. 

W tym roku samorząd województwa realizuje  
aż 20 autorskich programów wsparcia, w ramach 
których gminy i powiaty z Mazowsza mogą otrzymać 
dofinansowanie na realizację ważnych dla lokalnych  
społeczności inwestycji. Wśród nich są te z terenu  
naszej gminy!

Dzięki wsparciu władz Mazowsza dojdzie m.in. 
do modernizacji budynków szkół podstawowych na 
terenie gminy Zbuczyn. Takie prace przewidziane 
są w placówkach w: Zbuczynie, Krzesku–Królowa 
Niwa, Borkach–Kosach, Dziewulach, Czuryłach,  
Izdebkach–Kosnach, Borkach–Wyrkach oraz Ługach 
Wielkich. Będą polegały na wykonaniu robót remonto-
wo-naprawczych, ogólnobudowlanych, elektrycznych, 
sanitarnych oraz montażu pomp ciepła do ciepłej wody 
użytkowej, monitoringu wewnątrz szkół i w ich oto-
czeniu, a także  zagospodarowaniu terenu (wykonanie 
utwardzeń, budowa urządzeń małej infrastruktury). 
Przyznana kwota dotacji to 2 500 000 zł.

Ponadto, duże dotacje przyznano gminie na prze-
budowę dróg (ulicy Południowej w miejscowości 
Zbuczyn, drogi w Tchórzewie) i renowację dwóch sta-
wów (w miejscowości Modrzew i Grochówka). Są to 
cztery kolejne dotacje w łącznej wysokości 596 519,00 zł.

• 249 461,00 zł z przeznaczeniem na realizację 
przedsięwzięcia pn. „Przebudowa ulicy Połu-
dniowej w miejscowości Zbuczyn”. Koszt reali-
zacji zadania to 498 056,15 zł;

• 100 000 zł z przeznaczeniem na realizacje przed-
sięwzięcia pn. „Przebudowa drogi w miejsco-
wości Tchórzew”. Koszt realizacji zadania  
to 282 077,92 zł;

• 172 200,00 zł z przeznaczeniem na realizację 
przedsięwzięcia pn. „Renowacja stawu w miej-
scowości Modrzew”. Koszt realizacji zadania  
to 246 000,54 zł;

• 75 058,00 zł z przeznaczeniem na realizację 
przedsięwzięcia „Renowacja stawu w miejsco-
wości Grochówka”. Koszt realizacji zadania  
to 107 226,87 zł.

Oprócz tego dziesięć miejscowości z naszej gminy 
otrzymało  dotacje w kwocie 10 tys. zł na modernizację 
oświetlenia drogowego. 

– Jesteśmy dumni, że to nam przypadło zaszczytne 
miano bycia gospodarzem ceremonii rozdania czeków. 
Dziękujemy za wsparcie w imieniu naszych miesz-
kańców, którzy wyraźnie widzą efekty naszej dobrej 
współpracy z władzami Mazowsza – powiedział wójt 
Hubert Pasiak.
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700 tysięcy złotych dla gminy Zbuczyn!
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Wojewoda podpisał dwie decyzje 
zezwalające na budowę autostra-
dy na wschód od Siedlec.

W siedzibie Delegatury Mazo-
wieckiego Urzędu Wojewódzkiego 
Wojewoda Mazowiecki Tobiasz 
Bocheński podpisał dwie decyzje 
zezwalające na realizację inwesty-
cji drogowej, polegającej na bu-
dowie autostrady A2. Przez gminę 
Zbuczyn przebiegać będzie frag-
ment odcinka VI pomiędzy Bor-

26 czerwca 2023r. siedzibie gminy Siedlce doszło 
do podpisania umów dotyczących dofinansowania  
autorskich programów wsparcia samorządu  
województwa mazowieckiego. 

Gminę Zbuczyn reprezentował wójt Hubert Pasiak, 
zaś Urząd Marszałkowski Województwa Mazowiec-
kiego członkinie Zarządu Województwa Mazowieckie-
go - Janina Ewa Orzełowska oraz Elżbieta Lanc.

Dofinansowanie sięgające blisko 700 tysięcy 
złotych obejmie cztery różne projekty - od infrastruk-
turalnego, przez wsparcie strażaków, aż po pomoc 
seniorom. Wszystkie projekty, które realizujemy przy 
wsparciu Urzędu Marszałkowskiego, są na terenie 
gminy Zbuczyn bardzo potrzebne.

kami a Malinowcem oraz odcinka 
VII – od Malinowca do granicy 
województwa w pobliżu wsi We-
sółka. Podczas konferencji praso-
wej towarzyszącej temu ważnemu 
i długo oczekiwanemu wydarzeniu 
głos zabrał także reprezentujący 
nasz samorząd wójt Hubert Pasiak. 

– W imieniu mieszkańców gmi-
ny podziękowałem panu wojewodzie 
za podpisanie decyzji ZRID oraz par-
lamentarzystom za zaangażowanie 

w tę sprawę. Wielkie 
rzeczy zazwyczaj ro-
dzą się w pocie i tru-
dzie. Tak będzie na 
pewno i tym razem. 
Zanim będziemy mo-
gli korzystać z uro-
ków autostrady, czeka 
nas bardzo trudne kil-
kadziesiąt miesięcy, 
które zmienią naszą 
gminę w wielki plac 
budowy. Jako miesz-
kańcy gminy musi-
my szykować się na 
potężne utrudnienia, 
ale myślę, że w at-
mosferze poważnego 
dialogu i współpracy 

z Generalną Dyrekcją Dróg Krajo-
wych i Autostrad oraz wykonawcami 
autostrady: STRABAG, budującym 
odcinek VI oraz INTERCOR, od-
powiedzialnym za budowę odcinka 
VII, w miarę spokojnie tę budowę 
przeżyjemy – stwierdził. 

W sprawach budowy autostrady 
z ramienia Urzędu Gminy Zbuczyn 
osobą odpowiedzialną jest Jarosław 
Jasiński, Naczelnik Wydziału Infra-
struktury (tel.: 25 6416390, wew. 23).

Wsparcie samorządu Mazowsza zostanie przezna-
czone na:

• modernizację sali widowiskowej w Gminnym 
Ośrodku Kultury w Zbuczynie – 150 000 zł (zakup 
pompy ciepła);

• modernizację strażnicy w Grochówce – 40 000 zł;

• zakup nowego średniego samochodu ratowniczo-
-gaśniczego ze sprzętem ratowniczo-gaśniczym dla 
OSP Zbuczyn – 150 000 zł;

• budowę boiska wielofunkcyjnego przy Szkole Pod-
stawowej w Borkach-Kosach – 297 850 zł.

I N W E S T Y C J E  I  I N F R A S T R U K T U R A
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Maj zakończył się podpisaniem ko-
lejnych umów o dofinansowanie.  

31 maja wójt Hubert Pasiak 
wraz ze skarbnikiem Wojciechem 
Kubakiem podpisali umowy z Wo-
jewódzkim Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej na:

• odbiór i utylizację azbestu z 
terenu gminy – kwota dotacji 
to 35 000 zł. 

• organizację pikniku ekolo-
gicznego – kwota dotacji to 
30 000 zł.

Zmodernizowana oczyszczalnia ścieków w Zbuczynie 
już działa, a od listopada będzie pracować pełną parą.

Niemal równo rok po podpisaniu umowy na tere-
nie rozbudowywanej i modernizowanej oczyszczalni 
ścieków w Zbuczynie zorganizowano konferencję 
prasową, w której uczestniczyli m.in.: Krzysztof 
Tchórzewski, Poseł na Sejm RP, przedstawiciele 
Urzędu Gminy oraz przedstawiciele wykonawcy, 
firmy Meliorant Tadeusz Zając i Spółka komandyto-
wa. Konferencję zorganizowano, aby poinformować  

Wśród kilkudziesięciu dofinansowanych przez samo-
rząd Mazowsza zadań z subregionu siedleckiego zna-
lazło się 10 dotacji dla sołectw z terenu naszej gminy.

Wzorem lat ubiegłych w ramach Mazowieckie-
go Instrumentu Aktywizacji Sołectw MAZOWSZE 
2023 – „Mazowsze dla sołectw 2023” gminy mogły 
ubiegać się o wsparcie do 10 tys. zł na inwestycje 
realizowane w poszczególnych sołectwach, m.in. na 
tworzenie terenów zielonych, wzrost bezpieczeństwa 
mieszkańców, rozwój twórczości folklorystycznej 
czy budowę obiektów sportowych i turystycznych. 
Co ważne, szansę na otrzymanie pomocy miały tylko 
te sołectwa, które nie skorzystały z dofinansowania  
w ramach programu w latach 2018-2022.

o postępie prac na tej jakże ważnej i drogiej inwestycji. 

Nowa oczyszczalnia ścieków będzie czterokrot-
nie bardziej wydajna od obecnej. Warto odnotować,  
że choć zakończenie prac zaplanowano na listopad, 
nowa oczyszczalnia już działa, a produkcję prądu  
uruchomiła nowa instalacja fotowoltaiczna.

Ponad 10-milionowa inwestycja jest wykonywana 
w znacznej mierze dzięki środkom z Rządowego Fun-
duszu Polski Ład.

Dzięki dofinansowaniu uda się zrealizować m.in.: 
modernizację oświetlenia ulicznego w miejscowo-
ściach Borki-Wyrki, Pogonów, Rzążew, Tchórzew, 
Tchórzew-Plewki, Izdebki-Kosny, Zdany, Zawady  
i sołectwie Zbuczyn Zachodni oraz budowę oświetle-
nia ulicznego w Lucynowie.

Łączny koszt dofinansowań w modernizację 
oświetlenia w gminie Zbuczyn to 100 tysięcy złotych.

W uroczystym podpisaniu 
umów uczestniczyli parlamenta-
rzyści z naszego regionu: Krzysz-
tof Tchórzewski, Maciej Górski 
oraz Waldemar Kraska, a także 
przedstawiciele Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska w 
Warszawie: wiceprezes WFOŚiGW 
Kamila Mokrzycka i Dyrektor Od-
działu Zamiejscowego w Siedlcach 
Agnieszka Kiljańczyk.

Dzięki pierwszej dotacji z te-
renu gminy zostało usunięte ok.  
91 ton azbestu. 

– W tym roku przyspieszymy 
odbiór eternitu, który w wielu go-
spodarstwach oczekuje na odbiór. 
W dniu 27.09.2023r. podpisaliśmy 
umowy z Wojewódzkim Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej w Warszawie na kwotę 
90 000,00 zł, co pozwoli na odbiór 
ok. 180 Mg azbestu od osób, któ-
re nie uczestniczyły w programie 
dotacyjnym z ARiMR na wymianę 
dachów – powiedział Naczelnik 
Wydziału Doradztwa i Ochrony 
Środowiska Jacek Kędzierski.

I N W E S T Y C J E  I  I N F R A S T R U K T U R A



Reaktywacja stołówki 
w Szkole Podstawowej w Zbuczynie

Od września bieżącego roku ciepłe 
posiłki dla uczniów i pracowni-
ków Szkoły w Zbuczynie są przygo-
towywane na miejscu.

Przez ostatnie dziesięć lat kuch-
nia szkolna była nieczynna, a do stołówki dowożono posiłki przygotowane w Krzesku – Królowa Niwa, co 
z oczywistych powodów nie było optymalnym rozwiązaniem. Wznowienie działalności stołówki w pełnym 
zakresie z pewnością korzystnie wpłynie na jakość obiadów, ich cenę i sprawi, że wszyscy chętni uczniowie 
będą mieli możliwość zjedzenia pełnowartościowego posiłku, co jest bardzo istotne dla zdrowia dzieci. Dzię-
ki uzyskanemu dofinansowaniu z wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” udało się  
wyposażyć kuchnię w nowoczesne urządzenia do przygotowywania obiadów. Ze środków własnych Gminy 
Zbuczyn wyremontowano pomieszczenia kuchni i zamontowano system wentylacyjny, dzięki czemu  obiekt 
spełnił obowiązujące wymagania sanitarne i mógł zostać oddany do użytku. Przygotowanie posiłków powie-
rzono powstałej w tym roku Spółdzielni Socjalnej „Pomocna” w Zbuczynie, która  zatrudniła  wykwalifikowaną  
i doświadczoną w gastronomii kadrę. Obiady od teraz powinny smakować nawet „niejadkom”. 
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gazyfikacja gminy

Będziemy poprawiać jakość wody
W celu poprawy jakości wody oraz zwiększe-
nia wydajności sieci wodociągowych na tere-
nie naszej gminy zaplanowano szereg działań  
modernizacyjnych.

Obecnie funkcjonują dwie stacje uzdatniania 
wody: w Krzesku – Królowa Niwa dla wschodniej 
części gminy i w Jasionce dla zachodniej. Z roku na 
rok stale rośnie zapotrzebowanie na wodę i zdarza 
się, szczególnie w okresie letnim, że stacje pracują na 
granicy wytrzymałości technologicznej. Wiele do ży-
czenia pozostawia też jakość wody. Są miejsca, gdzie 
z kranów wypływa woda zanieczyszczona związkami 
żelaza, w efekcie czego przybiera barwę żółtą lub 
brunatną. Przyczyną tego stanu jest niedostateczne 
oczyszczenie przez filtry na stacji uzdatniania, spo-
wodowane zbyt szybkim rozbiorem wody. Zaradzić 
temu można, rozbudowując system filtrów, co wiąże 
się z radykalną i ,niestety, kosztowną przebudową 
stacji uzdatniania wody. Dla zwiększenia wydaj-
ności stacji potrzebne jest natomiast wywiercenie 
dodatkowych studni. We wrześniu bieżącego roku 
przystąpiono do wykonania dodatkowego odwiertu 
w miejscowości Jasionka, a po przeprowadzeniu 
badań wody i  próbnych pompowań zlecone zostaną 

prace projektowe 
rozbudowy całe-
go ujęcia wody 
w Jasionce. Do 
czasu  wykona -
nia modernizacji 
stacji planowane 
jest sukcesywne 
płukanie i czysz-
czenie rur wodo-
ciągowych z na-
rosłych przez lata 
osadów związ -
ków żelaza i man-
ganu. Czyszcze-
nie pierwszego 
odcinka we wsiach: Jasionka, Borki – Kosy, Chromna 
i Zbuczyn ma być wykonane jeszcze w tym roku. 
Kolejnym przedsięwzięciem mającym  zapewnić bez-
pieczeństwo w zakresie  zaopatrzenia w wodę ma być 
budowa trzeciej stacji uzdatniania wody w miejsco-
wości Tarcze. Planowane jest wykonanie ujęcia wody 
na terenie dawnej bazy SKR. Obecnie prowadzone 
są działania w celu przejęcia prawa własności gruntu 
należącego do Skarbu Państwa. 
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Samorząd gminny zabiega o dalszą gazy-
fikację gminy. W ostatnim czasie sprawy 
te nabierają rozpędu. Zgodnie z zapew-
nieniami Polskiej Spółki Gazownictwa, 
jeszcze w tym roku ma być wykonana sieć 
dystrybucyjna gazu ziemnego w miej-
scowości Borki-Wyrki. Trwają też prace 
projektowe dla Zbuczyna.

Gazociąg, zgodnie z projektem, będzie 
przebiegał wzdłuż drogi gminnej i powiato-
wej, co umożliwi przyłączenie większości 
gospodarstw domowych w tej miejscowości.
Koszt wykonania indywidualnego przyłącza 
zakończonego szafką z licznikiem gazu w 
granicy posesji ma kosztować każdego od-
biorcę około 3,5 tys. zł. Obecnie trwają też prace projektowe gazociągu od miejscowości Gostchorz w gminie 
Wiśniew poprzez Okniny, Januszówkę, Dziewule, Grodzisk do Zbuczyna. Projekt obejmie swoim zasięgiem więk-
szość ulic na terenie miejscowości Zbuczyn. Łączna długość gazociągu mającego w przyszłości zasilić budynki w 
Zbuczynie wyniesie przeszło 13 km. Trasa projektowanej sieci przebiega przeważnie w poboczu dróg, a w miej-
scach, gdzie pas drogowy jest niewystarczająco szeroki, sieć wchodzi na posesje prywatne. Inwestor, czyli Polska 
Spółka Gazownictwa, nie podaje na razie terminu wybudowania gazociągu. Wiele zależeć będzie od sprawnego 
uzgodnienia przebiegu trasy rurociągu i ustanowienia służebności przesyłu na działkach prywatnych. 

I N W E S T Y C J E  I  I N F R A S T R U K T U R A



Budowa oświetlenia drogowego w miejscowości Wólka Kamienna 

Renowacja stawu w miejscowości Grochówka

Budowa oświetlenia drogowego 
w miejscowości Grochówka

Przebudowa drogi gminnej 
w miejscowości Kwasy
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 � W ramach zadania wybudowane zostało 
oświetlenie drogowe na odcinku 452 mb.

 � Wartość zadania: 29 800,00 zł. 

 � W ramach zadania zostało wybudowane oświetle-
nie drogowe na odcinku 150 mb.

 � Wartość zadania: 15 000,00 zł. 

 � Wykonanie jezdni o nawierzchni asfaltowej  
o łącznej grubości 12 cm o szerokości 5,00 m  
na odcinku 745,00 mb na podbudowie z kruszywa 
łamanego i podbudowie z gruntu stabilizowane-
go cementem wraz z wykonaniem obustronnych  
poboczy o szerokości 75cm

 � Wartość zadania: 1 399 527,46 zł.

 � Zadanie dofinansowane ze środków Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg w kwocie 1 001 604,70 zł.

 � Zakres robót 
• ścinanie i karczowanie krzaków i podszyć średniej gęstości, 
• koszenie i wygrabienie porostów,
• wypompowanie wody ze stawu,
• odmulenie dna stawu z rozplantowaniem uzyskanego urob-

ku w sąsiedztwie zbiornika po pozostałym terenie działki,
• profilowanie skarp stawu z obsianiem mieszanką traw.

 � Całkowita wartość zadania to 107 226,87 zł. Zadanie dofinan-
sowane ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego  
w kwocie 75 058,00 zł



Przebudowa drogi gminnej nr 361340W w miejscowości Ługi Wielkie

Renowacja stawu w miejscowości Modrzew
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 � Wykonanie nowej nawierzchni asfaltowej o szerokości 5,5 m na odcinku 746 mb wraz z wykonaniem 
obustronnych poboczy o szerokości 75 cm

 � Wartość zadania: 678 365,52 zł. 

 � Zadanie dofinansowane ze środków Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich 
w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 w kwocie 431 643,00 zł.

 � Zakres robót: 
• ścinanie i karczowanie krzaków i podszyć średniej gęstości, 
• koszenie i wygrabienie porostów,
• wypompowanie wody ze stawu,
• odmulenie dna stawu z rozplantowaniem uzyskanego urobku w są-

siedztwie zbiornika po pozostałym terenie działki,
• profilowanie skarp stawu z obsianiem mieszanką traw.

 � Całkowita wartość zadania to 246 000,54 zł. Zadanie dofinansowane ze 
środków budżetu Województwa Mazowieckiego w kwocie 172 200,00zł.

Dodatkowo zostały rozpoczęte kolejne  
inwestycje, w tym m.in.:

 � Przebudowa drogi gminnej w miejscowości Tchó-
rzew polegającą na wykonaniu jezdnio nawierzch-
ni asfaltowej o łącznej grubości 7 cm o szerokości 
4,20 m na odcinku 267 mb na podbudowie z kru-
szywa łamanego i warstwie podsypkowej z piasku 
wraz z wykonaniem obustronnych poboczy o sze-
rokości 75cm.

• Wartość zadania: 282 077,92 zł.
• Zadanie dofinansowane ze środków finanso-

wych budżetu Województwa Mazowieckiego 
w wysokości 100 000,00 zł. 

 � Budowa boiska wielofunkcyjnego przy Szkole 
Podstawowej w Borkach-Kosach.

• W ramach zadania zostanie wybudowane  
boisko o nawierzchni bezpiecznej poliureta-
nowej o wymiarach 22,16 x 44,16 w miejscu 

istniejącego boiska o nawierzchni trawiastej. 
• Wartość zadania: 498 012,22 zł.
• Zadanie dofinansowane ze środków finanso-

wych budżetu Województwa Mazowieckiego 
w ramach programu „Mazowsze dla Sportu 
2023” w wysokości 297 850,00 zł.

 � Budowa oświetlenia drogowego w miejscowości 
Tarcze. W ramach zadania wybudowane zostanie 
oświetlenie drogowe na odcinku 103 mb.

• Wartość zadania: 20 664,00 zł. 

 � Przebudowa ulicy Południowej w miejscowości 
Zbuczyn polegającą na wykonaniu jezdni z be-
tonowej kostki brukowej o szerokości 550 cm na 
odcinku 319 mb.

• Wartość zadania: 498 056,20 zł.
• Zadanie dofinansowane ze środków finanso-

wych budżetu Województwa Mazowieckiego 
w wysokości 249 028,00 zł. 



Koncert legendarnego zespołu Dżem był ukoronowaniem wyjątkowych Dni Gminy Zbuczyn.

Po półmaratońskim wysiłku (szczegóły na stronie 24) 
przyszła kolej na odpoczynek przy dobrym jedzeniu 
i równie dobrej muzyce. Najpierw koncert dała Mała 
Orkiestra Dni Naszych, a następnie umiejętności wo-
kalne zaprezentowała Kapela Zbucka, która przygo-
towała specjalny utwór na Dni Gminy Zbuczyn pod 
tytułem „Biorę się w garść”. Emocje tylko rosły. Kon-
cert zespołu Ojcowie i recital Krzysztofa Respondka 
stanowiły preludium koncertu gwiazdy wieczoru – kul-
towego Dżemu. Tysiące zebranych znakomicie bawiły 
się przy hitach znanych wszystkim. Można było usły-
szeć największe przeboje legendarnego zespołu, takie 
jak m.in. „Whisky”, „Sen o Wiktorii” czy „Czerwony 
jak cegła”. Zwieńczeniem Dni Gminy Zbuczyn była 
impreza taneczna.

Zanim odbyły się najbardziej wyczekiwane kon-
certy, wójt Hubert Pasiak zaprosił na scenę przyjaciół 

gminy Zbuczyn. Posłowie, wójtowie, burmistrzowie, 
prezydenci, prezesi firm – wszystkie te osoby są otwar-
te na współpracę z naszym samorządem i tym samym 
mają także wpływ na rozwój naszej małej ojczyzny. 
Wójt Pasiak podziękował wszystkim za przybycie  
i wspieranie gminy Zbuczyn.

Dni Gminy Zbuczyn 2023 przebiegły pod hasłem 
„Wakacje zaczynają się w Zbuczynie”. Kto postawił 
na taką inaugurację kanikuły, z całą pewnością się 
nie zawiódł. Organizatorzy już zapraszają na wspólne 
świętowanie za rok i zapowiadają równie atrakcyjny, 
a może nawet lepszy program tej dorocznej imprezy.  

To, co działo się w trakcie Dni Gminy Zbuczyn, 
lepiej zilustrują zdjęcia, których autorem jest nieoce-
niony Janusz Mazurek.

Składamy podziękowania sponsorom:
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DNI GMINY ZBUCZYN: Idealny     początek wakacji



DNI GMINY ZBUCZYN: Idealny     początek wakacji
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Tradycja dożynkowa w Krzesku-Królowej Ni-
wie sięga niepamiętnych czasów. Co prawda wraz z 
upływem lat wiele się zmieniło, jednak święto planów 
nadal zajmuje ważną pozycję w kalendarzu gminnych 
uroczystości.

Dożynki rozpoczęły się w samo południe mszą 
dziękczynną w kościele pw. Matki Boskiej Często-
chowskiej w Krzesku-Majątku. Następnie korowód 
dożynkowy pokonał trasę ze świątyni na plac przy 
Krzeskim Domu Kultury. Wójt Hubert Pasiak z dożyn-
kowej sceny podziękował rolnikom za trud włożony w 
całoroczną pracę. Ponadto wyraził słowa wdzięczności 
wszystkim, którzy nie tylko od święta, ale przez cały 
rok wspierają gminę Zbuczyn - władzom państwo-
wym reprezentowanym przez posła RP Krzysztofa 
Tchórzewskiego, władzom województwa mazowiec-
kiego reprezentowanym przez członkinię zarządu Ewę 

Orzełowską oraz władzom powiatu siedleckiego re-
prezentowanym przez przewodniczącego rady Marka 
Gorzałę.

Wójt gminy Zbuczyn wraz z posłem Tchórzewskim 
i sołtysem wsi Krzesk-Królowa Niwa Adamem Cisa-
kiem dokonali tradycyjnego dzielenia Chleba Dożyn-
kowego. W trakcie częstowania przybyłych na dożynki 
scenę przejął Zespół Pieśni i Tańca Niwa. Przy okazji 
można było spróbować pysznych potraw regionalnych 
przygotowanych przez Koła Gospodyń Wiejskich z 
terenu gminy Zbuczyn a licznie przybyłe dzieci mogły-
pobawić się na dmuchańcach lub skorzystać z licznych 
animacji.

Zwieńczeniem dożynek była  potańcówka. Po raz 
kolejny okazało się, że dożynki w Krzesku-Królowej 
Niwie to tradycja, która jest właściwie pielęgnowana. 
I dobrze!
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Święto plonów          w gminie Zbuczyn 



Odpoczynek
Wykarmił swoje dzieci 
I teraz pachnie pustką. 
Nasycił swoje wnuki,
A teraz drzemie wokół drzew.  
Skurczył się i zasnął
Obok drogi. 
Przygarnęli się do niego 
Trawa i kończyna, i bez. 
A ile wspomnień…
Kto zliczy, 
Przechowuje w pamięci 
Niegdyś pachnący ziarnem 
I rozgadany przy końskich furmankach 
Młyn na Gołaczach. 

Wisława Rękawek

Młyn Antoniny i Władysława Lipińskich na Gołaczach, 
zbudowany ok. 1917 r. przez Pawła Lipińskiego – ojca Władysława.

Święto plonów          w gminie Zbuczyn 
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wyniki egzaminów ósmoklasistów
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E D U K A C J A

Na stronie OKE (Okręgowej Komisji Egzaminacyjnej) 
w Warszawie opublikowano średnie wyniki egza-
minów w poszczególnych szkołach województwa 
mazowieckiego, a także średnie wyniki w powiatach 
i gminach. 

Uczniowie z naszych szkół od wielu lat prezentują 
wysoki poziom wiedzy i umiejętności potwierdzany 
wynikami egzaminów zewnętrznych. Tak jest też w 
tym roku. W poszczególnych szkołach wygląda to róż-
nie - staniny od 2 (bardzo niski) do 8 (bardzo wysoki). 
To na pewno temat do wnikliwej analizy, formułowa-
nia wniosków i podejmowania konkretnych działań w 
poszczególnych placówkach. Jednak biorąc pod uwagę 
średnie wyniki, jest powód do zadowolenia i gratulacji. 
Szczególnie cieszy wynik z matematyki, który jest 
najwyższy w powiecie (wyższy zresztą niż w mieście 
Siedlce). Natomiast z języka polskiego i, co także jest 
pozytywnym zaskoczeniem, z języka angielskiego – są 
to 3 wyniki w powiecie. Tak więc w sumie, biorąc pod 
uwagę średnie wyniki z 3 egzaminów, nasi uczniowie 
wypadli najlepiej w powiecie. Dzięki temu w miarę 

Gratulacje dla uczniów, nauczycieli i rodziców.

Oprac. Jolanta Szcząchor – inspektor ds. oświaty

SP w Borkach-Kosach

SP w Czuryłach

SP w Dziewulach

SP w Krzesku Królowa Niwa

SP w Zbuczynie

NSP w Borkach-Wyrkach

NSP w Izdebkach-Kosnach

NSP w Ługach Wielkich

GMINA

POWIAT

WOJEWÓDZTWO

KRAJ

spokojnie czekali na wyniki rekrutacji do szkół ponad-
podstawowych, co w bieżącym roku, kiedy to kolejny 
raz o przyjęcie do szkół średnich ubiega się 1,5 rocz-
nika, mogło napawać uczniów i rodziców niepokojem. 

Średni wynik uczniów publicznych i niepublicz-
nych szkół na terenie naszej gminy w bieżącym oraz 
w poprzednim roku przedstawia poniższa tabela. Obok 
wyniku wskazującego na procent poprawnych odpo-
wiedzi widnieje też cyfra od 1 do 9 zwana staninem. 
Odpowiada ona na pytanie, jaką pozycję zajmuje dany 
wynik na tle wyników osiągniętych przez wszystkich 
egzaminowanych uczniów. Poszczególnym przedzia-
łom przypisano uogólniające stwierdzenie: 

1- najniższy, 2-bardzo niski, 3- niski, 4-niższy 
średni, 5-średni, 6-wyższy średni, 7- wysoki, 8-bar-
dzo wysoki, 9-najwyższy

Dodatkowe wyjaśnienie dotyczące danych w tabe-
li: w 2022 r. w NSP w Ługach Wielkich egzamin pisało 
mniej niż pięciu uczniów. W takiej sytuacji Okręgowa 
Komisja Egzaminacyjna nie podaje średnich wyników. 

jednostka
wyniki

język polski

2023 2023 20232022 2022 2022

matematyka język angielski

66   (5)

72   (7)

54   (2)

68   (5)

74   (7)

66   (5)

67   (5)

73   (7)

69   (6)

64   (5)

69   (6)

66   (5)

60   (5)

55   (4)

68   (7)

61   (6)

76   (9)

66   (7)

68   (7)

– – – –

67   (6)

59   (5)

64   (6)

60   (5)

45   (4)

39   (3)

65   (7)

55   (6)

71   (8)

56   (6)

62   (7)

62   (7)

60   (6)

52   (5)

59   (6)

53   (5)

59   (6)

53   (5)

47   (4)

60   (6)

78   (8)

74   (8)

64   (6)

– – – –

64   (6)

56   (5)

62   (6)

57   (5)

47   (3)

55   (4)

44   (2)

59   (5)

70   (6)

53   (4)

52   (4)

54   (4)

59   (5)

56   (4)

71   (6)

66   (6)

56   (4)

67   (6)

40   (2)

43   (2)

63   (5)

56   (4)

49   (3)

– – – –

55   (4)

55   (4)

72   (6)

67   (6)

E D U K A C J A
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Dobra energia, współpraca i bezpieczeństwo

Szkoła w Dziewulach

W Dziewulach odbył się regionalny piknik z ramach 
Mazowieckiego Tygodnia Bezpieczeństwa. Podobne 
imprezy odbyły się w całym województwie mazowiec-
kim, po jednej w regionie. 

W Szkole Podstawowej w Dziewulach działo się 
naprawdę dużo. Gminę Zbuczyn odwiedzili policjanci, 
leśnicy, strażacy, przedstawiciele Siedleckiego Medy-
ka, Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej  
i pracownicy Urzędu Gminy Zbuczyn.

Ponadto, uczniowie ze szkół z gminy Zbuczyn  
w trakcie pikniku odebrali pierwszy dokument upraw-
niający do kierowania pojazdami, czyli kartę rowerową.

Ciepłe słowa do uczniów skierował poseł Krzysz-
tof Tchórzewski, który jak na zbuczyniaka przystało, 
wspiera swoją małą ojczyznę.

– Dzisiaj nie ma sukcesu bez nauki, a wasza praca 
to nauka. To wy macie być zadowoleni, a  dopiero póź-
niej rodzice i nauczyciele - mówił poseł Tchórzewski.

Poseł Tchórzewski nie był jedynym, który od-
wiedził Dziewule z okazji Dnia Bezpieczeństwa. 
Piknik swoją obecnością uświetnili także m.in. I Ma-
zowiecka Wicekurator Oświaty - Dorota Skrzypek, 
dyrektor siedleckiej delegatury Mazowieckiego Kura-
torium Oświaty – Adam Skup oraz komendant policji  
w Siedlcach – mł. insp. Andrzej Dziewulski, st. bryg. –  
Waldemar Rostek, zastępca Komendanta Miejskiego 
Państwowej Straży Pożarnej w Siedlcach, dyrektor 
Siedleckiego Medyka - Urszula Łukasiewicz oraz za-
stępca dyrektora WORD - Jacek Kuźniarski.

– To powód do dumy, że w regionie siedleckim 
na lokalizację regionalnego pikniku wybrano właśnie 
Dziewule i gminę Zbuczyn. Świadczy to o tym, że  
w gminie Zbuczyn jest nie tylko duża uważność na 
kwestie bezpieczeństwa, ale też dobra energia i współ-
praca - przyznał wójt gminy Zbuczyn Hubert Pasiak.

E D U K A C J A
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W roku szkolnym 2022-23 pełną parą zaczęło 
działać zmodernizowane wielofunkcyjne boisko 
przy Szkole Podstawowej im. Kardynała Stefana  
Wyszyńskiego w Dziewulach.

W ramach prac modernizacyjnych wymieniono 
nawierzchnię i przystosowano obiekt do gry w pił-
kę ręczną, koszykówkę, siatkówkę, tenisa ziemnego  
i badmintona. Zakupiono bramki, kosze do koszyków-
ki oraz słupki do siatkówki wraz z siatką. Całkowita 
wartość inwestycji to 400 tys. zł, a 100 tysięcy na reali-
zację wygospodarowała gmina Zbuczyn.

– Gratulując boiska, chciałabym podziękować za 
współpracę wójtowi Hubertowi Pasiakowi i dyrekto-
rowi Andrzejowi Wróblowi. Trzeba mieć marzenia,  
bo jak je się ma, to się o nie walczy, a jak się walczy,  
to one się spełniają. To boisko jest tego przykładem 
– mówiła członkini Zarządu Województwa Mazowiec-
kiego - Janina Ewa Orzełowska.

W ramach prezentu marszałkini przekazała sprzęt 
sportowy na ręce dyrektora placówki. Wcześniej wraz 
z grupą oficjeli została wywołana do przecięcia wstęgi, 
jednak postanowiła nieco „zamieszać”. W ramach jej 
pomysłu uroczystego otwarcia dokonały dzieci pobie-
rające naukę w Dziewulach.

Przecięcie wstęgi było zamknięciem części oficjal-
nej na boisku. Następnie wszyscy przenieśli się do hali 
sportowej w szkole. Oprócz przemówień i prezentów 
była także część artystyczna przygotowana przez 
uczniów szkoły w Dziewulach.

– Dzięki wykonanym pracom dzieci nie będą dłużej 
zdzierać kolan na asfaltowej nawierzchni. Zapewniam, 
że boisko będzie otwarte dla wszystkich, więc zachę-
cam do korzystania – zakończył wójt gminy Zbuczyn.

warto walczyć o marzenia!

E D U K A C J A
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Przyroda wokół nas

Doktor Ireneusz Kaługa odwiedził szkoły z terenu 
gminy w ramach akcji „Przyroda wokół nas”.

– W szkołach z gminy Zbuczyn zjawiliśmy się na 
zaproszenie wójta Huberta Pasiaka. Działamy w ra-
mach cyklu „Przyroda wokół nas”. Cieszymy się, bo 
spotykamy się w pięknym okresie, najpiękniejszym 
przyrodniczo kwietniu. Przyroda budzi się do życia, 
przylatują do nas bociany. Cykl spotkań na terenie gmi-

ny Zbuczyn jest dobrą okazją do tego, żeby zaprezento-
wać przyrodę, pokazać, co się w niej zmienia i zachęcić 
uczniów do udziału w różnych ciekawych przedsię-
wzięciach przyrodniczych - mówił dr Ireneusz Kaługa, 
ekolog, społecznik, prezes Grupa EkoLogiczna.

Kaługa zachęcał młodzież do wychodzenia w teren 
i podglądania przyrody. Swoje wykłady przeprowadził 
we wszystkich publicznych i niepublicznych szkołach 
naszej gminy.

– Bocian jest tylko pretekstem do zainspirowania 
dzieci i młodzieży, aby wyjść, ruszyć się i coś fajnego 
dla siebie znaleźć – podsumował Kaługa.

Szkoła w Zbuczynie E D U K A C J A
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Nie dziesiątki, a setki dzieci uczestni-
czyło w letnich półkoloniach zorgani-
zowanych przez lokalne stowarzysze-
nia przy wsparciu gminy Zbuczyn. 

Na terenie naszej gminy były one orga-
nizowane przy wszystkich szkołach podsta-
wowych. Za realizację półkolonii odpowia-
dają lokalne stowarzyszenia przy wsparciu 
finansowym z budżetu gminy oraz Gminnej 
Komisji Rozwiązywania Problemów Alko-
holowych.

Półkoloniści nie mogli narzekać na nie-
dobór atrakcji. Jedna z grup odwiedziła 
wójta Huberta Pasiaka i nie opuściła jego 
gabinetu z pustymi rękami...

W największej szkole w Zbuczynie w 
półkoloniach wzięło udział 118 dzieci z klas 
0-3. Organizatorzy przygotowali dla pół-
kolonistów mnóstwo atrakcji: zajęcia pla-
styczne, zajęcia profilaktyczne, wyjazdy na 
baseny, na sale zabaw i do parków rozrywki.
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- Naszym celem jest zagospodarowanie czasu dzieci, które bez nas 
byłyby zostawione na pół dnia same sobie. Chcemy, żeby dzieci sko-
rzystały z zajęć na powietrzu. Najważniejsze dla nas jest, żeby dzieci 
odpoczęły od ekranów i zintegrowały się - mówiła Mariola Protasiuk, 
prezes stowarzyszenia Optymizm działającego przy SP w Zbuczynie.

- To już drugi rok z rzędu, kiedy dzieci z terenu gminy Zbuczyn mają 
ciekawe zajęcia i atrakcyjne wyjazdy w trakcie żniw. Według mnie opie-
ka nad dziećmi w tym czasie to niezwykle potrzebna inicjatywa, która 
z roku na rok jest realizowana coraz pełniej - podsumował wójt Pasiak.

Dofinansowanie wypoczynku dzieci i młodzieży zawierającego pro-
gram profilaktyczny to zadanie wynikające z Gminnego Programu Profi-
laktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  oraz Przeciwdzia-
łania Narkomanii na lata 2022-2024. Z wypełnionych przez młodzież 
klas 8 ankiet do Diagnozy Problemów Społecznych dotyczącej 
młodzieży wynika, że:

• 66,2 % ogółu badanej grupy wiekowej podało, że zna 
przynajmniej 1 osobę, która przyjmuje substancje 
odurzające – narkotyki, dopalacze, alkohol;

• 38 uczniów klas ósmych informuje, że osoby  
z ich otoczenia spożywają alkohol,

• 58,1% wykazało, że ich rówieśnicy próbo-
wali papierosów;

• 48,6% korzysta z internetu 3-4 godziny 
dziennie , a 23% podało, że jest to powyżej 
5 godzin;

• 45,9% ankietowanych uważa, że problem 
uzależnienia od internetu w ich środowisku 
rówieśniczym jest dość poważny;

Dlatego właśnie półkolonie zostały także dofinan-
sowane ze środków pochodzących z tzw. „korokowego”.
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Choć Półmaraton Zbucki ma krótką historię, to 
już ma się czym pochwalić. Druga edycja okazała 
się sukcesem sportowym i organizacyjnym.

Dobra organizacja, hojne nagrody i tłumy biegaczy 
– tak w skrócie można opisać drugą edycję Półmara-
tonu Zbuckiego. Ogółem w zawodach wzięło udział 
około 600 osób.

– Był półmaraton, biegi dzieci, była piątka. Na taką 
też ocenę zasługują organizatorzy, a nawet na szóstkę – 
mówił Robert Celiński, jeden z ambasadorów imprezy 
biegowej.

Co się złożyło na „dobrą organizację”? Umiejętne 
rozplanowanie wyścigów. Zaczęło się od wyścigów 
dzieci i młodzieży, następnie na trasę wyruszyli półma-
ratończycy, a na koniec miłośnicy popularnej „piątki” 
– najpierw biegacze, później kijkarze. W rolę mistrza 
ceremonii ponownie wcielił się Marcin Rosłoń – dzien-
nikarz i komentator Canal+. Trasa została dokładnie 
wymierzona i uzyskała atest. Ponadto, dla biegaczy 
przygotowano punkty odżywiania. A po biegu mogli 
uzupełnić kalorie  przysmakami przygotowanymi przez 
Koła Gospodyń Wiejskich z terenu gminy Zbuczyn.

W półmaratonie najlepiej spisali się reprezentanci 
Ukrainy. Wśród panów triumfował Mykoła Mewsza  
z Charkowa, zaś wśród pań Maryna Nemczenko z tego 
samego miasta. Drugie i trzecie miejsce w rywalizacji 
mężczyzn zajęli biegacze Achillesa Leszno – Raman 

Adamowicz i Uładzisłau Pramau. Za Nemczenko na 
linię mety dotarły Swietłana Sawko oraz Ewa Jagielska 
z Wyszkowa.

Zbucką Piątkę wygrał Andrzej Starzyński z Koń-
skowoli. Drugi był Kamil Młynarz z Łęcznowoli, zaś 
trzeci Kajetan Przestrzelski z Siedlec. Jeżeli chodzi  
o rywalizację kobiet, to zwyciężyła Julia Szymko-
wicz z Łowicza, która wbiegła na metę przed Mariolą 
Kłopotowską-Sawą z Siemiatycz i Katarzyną Pielak  
z Warszawy.

Andrzej Dziedziewicz z Warszawy, Arkadiusz Zda-
nowicz ze Stanisławowa oraz Krzysztof Frąckowiak 
z Siedlec – oto najlepsza trójka w nordic walkingu. 
Wśród pań 5-kilometrową trasę z kijkami najszybciej 
pokonała Zuzanna Bielecka z Warszawy. Druga była 
Alicja Słowińska z Siedlec, a trzecia Teresa Hryciuk  
z Białej Podlaskiej.

W poszczególnych wyścigach nagrodzeni, i to 
finansowo, zostali także najlepsi biegacze z gminy 
Zbuczyn. Krzysztof Frąckowiak i Alicja Słowińska 
(oboje z klubu Świadomi Siedlce) popisali się szczo-
drością, przekazując swoje nagrody na rzecz Siedlec-
kiego Hospicjum Domowego dla Dzieci reprezentowa-
nego przez Tomasza Skórę.

Skóra, poza odebraniem czeków i zajęciem miej-
sca na podium w swojej kategorii wiekowej, miał 
jeszcze jedną ważną rolę do odegrania. Wraz z wójtem  
Hubertem Pasiakiem zachęcił wszystkich do udziału  

II półmaraton zbucki: sukces        sportowy i organizacyjny
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w Twardej Skórze. Wyścig dookoła powiatu siedlec-
kiego odbędzie się 26 sierpnia na dwóch dystansach 
– dłuższym (212 km) i krótszym (109 km). Start i meta 
Twardej Skóry zostaną zlokalizowane w Zbuczynie.

Zwieńczeniem półmaratonowych emocji była lote-
ria fantowa. Najbardziej pożądaną nagrodą był rower. 

Trafił on do Daniela Kordka ze Zbuczyna. Równie 
cennym fantem był talon na opony za 3000 złotych. 
Pojechał on do Ożarowa Mazowieckiego, skąd pocho-
dzi Teresa Filipowicz. W trakcie loterii rozdano wiele 
cennych nagród i voucherów. 

Fot. Janusz Mazurek.

Bieg na 100 metrów
Dziewczyny

1. Patrycja Zbucka
2. Alicja Jóźwik
3. Oliwia Romaniuk

Chłopcy
1. Adam Rowicki
2. Franciszek Krasucki
3. Franciszek Gorzkowski

Bieg na 200 metrów
Dziewczyny

1. Alicja Biernacka
2. Weronika Wilczyńska
3. Alicja Ławecka

Chłopcy
1. Antoni Jasiński
2. Tymoteusz Trojanowski
3. Jakub Jarek

Bieg na 400 metrów
Dziewczyny

1. Zofia Grzegrzółka
2. Aleksandra Kupińska
3. Łucja Karpiarz

Chłopcy
1. Kacper Rudzki
2. Piotr Izdebski
3. Franciszek Kubak

Bieg na 600 metrów
Dziewczyny

1. Malwina Turek
2. Kinga Orzyłowska
3. Emilia Samoćko

Chłopcy
1. Antoni Posiadała
2. Aleks Jóźwiak
3. Kacper Jastrzębski

Bieg na 1000 metrów
Dziewczyny

1. Alicja Pawlusiewicz
2. Zuzanna Jarek
3. Dominika Śledź

Chłopcy
1. Kacper Chromiński
2. Bartosz Samoćko
3. Szymon Biaduń

II półmaraton zbucki: sukces        sportowy i organizacyjny
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Gmina Zbuczyn była gospodarzem drugiej edycji 
Twardej Skóry – wyścigu kolarskiego wokół po-
wiatu siedleckiego.

Rok temu Twarda Skóra debiutowała. Start i metę 
ulokowano w gminie Kotuń. Zbuczyn był jedną ze sta-
cji wyjątkowego wyścigu. Mieszkańcy gminy i osoby 
odpowiedzialne za organizację swoistych pit stopów 
spisały się na medal, więc umiejscowienie serca zma-
gań w Zbuczynie nikogo nie zdziwiło.

Punktualnie o 8:00 na 212-kilometrową trasę wy-
ruszyli pierwsi kolarze. Novum w tegorocznej edycji 
była Mała Twarda Skóra, czyli wyścig na 109 kilome-
trów. Na dłuższym dystansie wystartował wójt gminy 
Kotuń Grzegorz Góral, zaś na krótszym wójt gminy 
Zbuczyn Hubert Pasiak.

– W poprzednim roku byliśmy chwaleni nie tyl-
ko za pomysł i organizację, ale i za piękno naszego 
powiatu siedleckiego. W drugiej edycji zamówiliśmy 
pogodę, aby każdy, kto do nas przyjechał, mógł po-
dziwiać uroki 13 gmin ściśle współpracujących przy 
organizacji Twardej Skóry – mówił Góral.

Uczestnicy Twardej Skóry musieli mierzyć się nie 
tylko z kilometrażem, ale i skwarem lejącym się z nie-
ba. Spośród blisko 250 uczestników kilkadziesiąt osób 
nie zdołało dotrzeć do mety.

Najszybszy w drugiej edycji Twardej Skóry był 
Piotr Cudny, który uporał się z trasą w czasie poniżej  
6 godzin (5:55.06). Drugi był Damian Strzała, zaś 
trzeci Norbert Szafranowicz. Jeżeli chodzi o panie to 
podium stworzyły Agnieszka Ludian, Anna Kopytow-
ska i Agnieszka Zawadzka-Kowalska.

Zwycięzcą Małej Twardej Skóry okazał się Łukasz 
Gajda, który był o sekundę lepszy od Tomasza Siedla-
nowskiego i o blisko minutę od Łukasza Zdanowskie-
go. Wśród pań złoto zgarnęła Monika Szlendak. Druga 
była Ewa Starczewska, zaś trzecia Diana Sochacka.

Po zakończeniu wyścigów odbyła się ceremonia 
wręczenia nagród. Organizatorzy na potrzeby Twardej 
Skóry stworzyli miasteczko, w którym każdy znalazł 
coś dla siebie – tak miłośnik kulinariów, jak i kultury.

Do zobaczenia za rok!

tour de powiat siedlecki:

serce, mózg i płuca twardej skóry w zbuczynie
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Zespół Pieśni i Tańca „NIWA” 
koncertował w Londynie!

W dniach 8-12 czerwca ZPiT „NIWA” reprezento-
wał gminę Zbuczyn, występując w Polskiej Szko-
le przy Ambasadzie Rzeczypospolitej w Londynie 
oraz w Ognisku Polskim podczas uroczystości z 
okazji Jubileuszu 40-lecia powstania Fundacji 
Medical Aid For Poland Fund. 

ZPiT NIWA powitał publiczność tradycyjnym 
polonezem i tańcami narodowymi, później natomiast 
zaprezentował tańce i pieśni z regionu podlaskiego oraz 
kurpiowskiego. Występ przyniósł wiele pozytywnych 
emocji i wzruszeń Polakom na stałe mieszkającym poza 
granicami naszego kraju. Barwne stroje, przyśpiewki 
ludowe, tańce narodowe, powrót do lokalnej tradycji 
wywołały wśród widowni wspomnienia ojczystej ziemi. 

Po występach zespół otrzymał wiele ciepłych słów:

W polskiej szkole mieliśmy wyjątkowych Go-
ści. Zaszczycił nas swoją obecnością Zespół Pieśni  
i Tańca „Niwa” z Mazowsza. Młodzi ludzie przy-
jechali ze swoimi Mentorami, którzy dbają o roz-
wój zespołu. To była prawdziwa uczta dla zmysłów  

i dla serca. Czuło się Polskę.  
Te piękne kolorowe stroje, tań-
ce, śpiew – to wachlarz niesa-
mowitych przeżyć, które sta-
ły się udziałem publiczności. 
Tego nie da się powiedzieć, 
to trzeba zobaczyć. Trzeba 
poczuć to ciepło na sercu,  
że to Polska, nasz kraj, trady-
cja, kultura. Dzieci, młodzież, 
nauczyciele,  obecni rodzi-
ce jednogłośnie wyrazili za-
chwyt dla dojrzałego kunsztu 
artystycznego Wykonawców  
i Ich Przewodników, Nauczy-
cieli (…). Było niezmiernie 
miło gościć tak wspaniałych 

ludzi – komentuje nauczycielka języka polskiego  
p. Anna Wojtoń. 

Pobyt w Londynie był też okazją do zwiedze-
nia tego pięknego miasta. Młodzież odwiedziła 
National Gallery w Londynie, Pałac Buckingham,  
Big Ben, Sky Garden z widokiem na panoramę mia-
sta i wiele innych ciekawych miejsc. Wizyta w Anglii 
z pewnością na długo pozostanie w pamięci, zarówno 
uczestników wyjazdu, jak i społeczności polskiej  
w Londynie, pozostawiając fantastyczne wspomnienia. 
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KAPLICZKA JADWIGI ŁUGOWSKIEJ  
W ŁUGACH WIELKICH

W sercu wsi Ługi Wielkie znajduje się najwspanial-
sza budowla sakralna – kapliczka. Wcześniej w tym 
miejscu od 1947 roku stał betonowy krzyż, na którym 
napis informował o historii jego powstania: „Zmarłym 
synom Matka”. Następnie krzyż został przeniesiony do 
gospodarstwa na końcu wsi, a w tym miejscu została 
wzniesiona w latach 1952-1953 kapliczka, której fun-
datorkabyła pani Jadwiga Ługowska. Kapliczkę wybu-
dował pan Izdebski z Mikłus, twórca wielu podobnych 
obiektów sakralnych w okolicy. W 1954 roku kapliczka 
została uroczyście poświęcona przez ówczesnego Bi-
skupa Diecezji Siedleckiej Ignacego Świrskiego, który 
tego dnia wizytował Parafię w Krzymoszach.

Smutna jest historia powstania kapliczki. W 1943 
roku Jadwiga, już jako wdowa po Franciszku,straciła 
ukochanego syna Kazimierza, który przypadkowo zgi-
nął z rąk żandarmerii niemieckiej, celującej do niego, 
kiedy biegł przez pola ciągnące się poza zabudowa-
niami stodolnymi i padł od serii kul wystrzelonych  
z karabinu maszynowego ponosząc śmierć na miejscu.
Każde takie zachowanie było dla Niemców podejrzane, 
dlatego niewinny dziewiętnastoletni chłopak, który był 

Ługi Wielkie

 HISTORIĘ OPOWIEDZIELI MIESZKAŃCY ŁUGÓW WIELKICH NA PODSTAWIE USTNYCH PRZEKAZÓW.

ZAPISAŁA JĄ WISŁAWA RĘKAWEK.  

powszechnie szanowany w tak błahy sposób stracił 
życie. Jakby nie dość było takiej tragedii, dwa lata póź-
niej, w 1945 roku Jadwiga traci drugiego syna – Stani-
sława – tym razem z rąk UB. Po długich poszukiwa-
niach znaleziono ukryte zwłoki, którejś nocy odkopano 
iwozem przewieziono na cmentarz w Zbuczynie. Ka-
pliczkę wybudowano na planie prostokąta. Zdobią ją 
dwie wieżyczki w kształcie mieszków zakończonych 
krzyżami. We wnęce tympanonu umieszczono figurkę 
Matki Bożej. Budowlę wieńczy ornamentowy krzyż. 
Jej wnętrze wolne jest odprzepychu. Dlatego zadziwia 
pięknem i prostotą. Mocnym akcentem wystroju jest 
półtorametrowa figurka Matki Bożej usytuowana po-
środku ołtarzyka. Tylko błękitny płaszcz Najświętszej 
Panienki nadaje wnętrzu kolorytu.

Na lewej bocznej ścianie zauważamy portret syna 
fundatorki. Obok zdjęcia wiersz napisany przez miej-
scową poetkę ludową, która upamiętniła w nim owo 
tragiczne wydarzenie. W ten sposób matka upamiętniła 
śmierć swoich dzieci, a potomnym przekazała najważ-
niejsze życiowe wartości. Mimo cierpienia.

szlakiem kapliczek gminy Zbuczyn
K U L T U R A



Cały powiat szkolił się W dziewulach
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22 kwietnia w Dziewulach odbyły się warsz-
taty szkoleniowe dla strażaków z powiatu. 
Głównym tematem było postępowanie ratow-
nicze w czasie zdarzeń z udziałem samocho-
dów o napędzie elektrycznym i hybrydowym.

– Jesteśmy tu po to, żeby się uczyć – mówił An-
drzej Celiński, komendant miejski PSP w Siedlcach. 
– Dziękuję Prezesowi OSP Dziewule, a przede wszyst-
kim gospodarzowi gminy Hubertowi Pasiakowi. Nigdy 
szkoleń nie będzie za dużo, zawsze będzie o jedno  
za mało. Zachęcam wszystkich strażaków do takiej 
aktywności.

Warsztaty poprowadziła doświadczona 
kadra instruktorska z Komendy Miejskiej 
Państwowej Straży Pożarnej w Siedlcach. 
Uczestnicy zostali podzieleni na grupy, 
które do dyspozycji miały 5 stanowisk 
ćwiczebnych. Każde z nich było przygoto-
wane z dużą dbałością.

– Jestem strażakiem od ponad 20 lat. 
Wyjeżdżam do akcji, a ich charakter z 
biegiem czasu się zmienia. Kiedyś to 
były wyłącznie pożary, a dzisiaj głównie  
wypadki drogowe. Samochodów elek-
trycznych mamy coraz więcej na naszych 
drogach, więc przyjdzie moment, że będę 
uczestniczył w akcji, której wypadkowi 

uległ pojazd tego typu. Trzeba będzie więc wiedzieć, 
jak się z nim obejść. Te ćwiczenia są po to, aby stra-
żacy-ochotnicy, zazwyczaj pierwsi na miejscu zda-
rzenia, wiedzieli, co zrobić, kiedy zobaczą zieloną 
blachę elektryka – powiedział Wójt Gminy Zbuczyn, 
Hubert Pasiak.

W warsztatach wzięło udział 25 jednostek z całe-
go powiatu siedleckiego. Dziękujemy wszystkim za 
przybycie i zaangażowanie. Mamy jednak nadzieję, że 
z nabytych umiejętności nie trzeba będzie korzystać. 

Imprezę wsparł Urząd Marszałkowski Wojewódz-
twa Mazowieckiego i kilku innych partnerów.

szlakiem kapliczek gminy Zbuczyn
R O Z M A I T O Ś C I



mazowsze dla młodzieży
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Młodzieżowi radni mieli okazję poznać blaski  
i cienie pracy sołtysów.

Sołtysi licznie zjawili się na sesji i chętnie opowia-
dali o pełnionej przez nich misji. Przybliżyli oni swoją 
pracę i odpowiedzieli na liczne pytania.

Wójt Hubert Pasiak stwierdził, że praca  sołtysów 
zasługuje na znacznie większe uznanie.

– Praca sołtysa jest nieoceniona i niedoceniona.  
W średniowieczu pozycja sołtysów była tak mocna, 

Młodzieżowa Rada Gminy Zbuczyn została dofinan-
sowana przez Urząd Marszałkowski Województwa 
Mazowieckiego.

Gmina Zbuczyn wnioskowała o 22.500 złotych 
w ramach programu Mazowsze dla Młodzieży i taka 
kwota zostanie przekazana do dyspozycji Młodzieżo-
wej Radzie Gminy Zbuczyn.

że częstym zjawiskiem było przenoszenie ich do stanu 
rycerskiego. Dziś jesteście naszymi księżniczkami  
i rycerzami – powiedział wójt gminy Zbuczyn.

Po zakończeniu sesji młodzieżowych radnych 
czekało spotkanie z wyjątkowym gościem, a konkret-
nie posłem Danielem Milewskim, który pojawił się  
w Zbuczynie na zaproszenie młodych. 

– Gratuluję aktywności i samorządności. Kolejne 
wspólne projekty przed nami! – zapowiedział poseł 
Milewski.

młodzieżowa rada gminy zbuczyn: 

sołtys – praca nieoceniona i niedoceniona



Piknik Rodzinny w Czuryłach
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Przez wiele lat Gminny Dzień Dziecka w Czuryłach  
był tradycją na terenie naszej gminy. W tym roku, 
dzięki WFOŚiGW udało się ożywić tę tradycję!

Hasła przewodnie Pikniku Rodzinnego, który odbył 
się w Czuryłach 18 czerwca, to ochrona środowiska  
i świętowanie Gminnego Dnia Dziecka. Piknik ten jest  
cykliczną imprezą plenerową  integrującą społeczność lo-
kalną, więc edukacja ekologiczna przeplatała się z dobrą 
zabawą. Otwarty charakter tego wydarzenia  oraz jego  
uniwersalna formuła, przewidująca atrakcje dla starszych 
i młodszych, zachęciły do uczestnictwa całe rodziny.

Piknik zorganizowała Szkoła Podstawowa im. 
Jana Czesława Tajcherta w Czuryłach, we współ-
pracy z Gminnym Ośrodkiem Kultury w Zbuczynie. 
Został on objęty patronatem honorowym Ministra 
Klimatu i Środowiska, p. Anny Moskwy oraz Wójta 
Gminy Zbuczyn, p. Huberta Pasiaka. Na realizację 
zadania Gmina Zbuczyn pozyskała środki z Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Warszawie w kwocie 30.000,00 
zł w ramach programu: „Ekologiczny piknik ro-
dzinny”. Pozyskana dotacja stanowi 100% kosztów 
kwalifikowanych zadania. Bardzo się cieszymy,  
że Fundusz jest otwarty na wspieranie lokalnych  
inicjatyw propagujących przedsięwzięcia polegające 

na budowaniu postaw proekologicznych połączonych 
z aktywnymi działaniami na rzecz środowiska, pogłę-
bianiem wiedzy i wrażliwości ekologicznej. 

Gminny Dzień Dziecka stał się doskonałą okazją do 
podsumowania konkursów i wręczenia nagród wyróż-
nionym uczniom oraz  dyplomów ich opiekunom. Wójt 
Gminy Zbuczyn, Hubert Pasiak, wręczył nagrody 46 
laureatom, podziękował dyrektorom i nauczycielom oraz 
wszystkim uczniom, którzy podjęli wyzwanie i startowali 
w konkursach na etapie szkolnym i międzyszkolnym.

W tym dniu budynek szkoły i jego najbliższe oto-
czenie zmieniły się z miejsca nauki i pracy w teren 
beztroskiej zabawy, śmiechu i radości. Na Rodzin-
nym Pikniku każdy znalazł dla siebie coś interesu-
jącego. Na szkolnym  placu rozstawiono dmuchany 
zamek, zjeżdżalnię, bungie oraz walce wodne, więc  
wszyscy mogli się świetnie bawić. Na chętnych chcą-
cych wypróbować swoje szczęście czekała loteria 
fantowa, w której każdy los wygrywał.  Po licznych 
atrakcjach można było odpocząć i zrelaksować się 
na ławeczkach, delektując się przy tym koncertem 
finałowym Laureatów Przeglądu Piosenki Angloję-
zycznej „Around The Music”, jak również wystę-
pem członków Studia Piosenki działającego przy 
Gminnym Ośrodku Kultury w Zbuczynie. Mieliśmy 
również okazję podziwiać utalentowaną młodzież  
w międzyszkolnym pokazie talentów.

Organizatorzy i sponsorzy Pikniku zadbali nie 
tylko o ucztę duchową i kulturalną uczestników im-
prezy.  Przysmaki ze stoisk przygotowanych przez 
lokalne Koła Gospodyń Wiejskich zapewniły uczest-
nikom Pikniku prawdziwy raj kulinarny.



majówka z biznesem
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Ponad stu przedsiębiorców 
uczestniczyło w Majówce  
z biznesem.

13  maja  odby ło  s i ę 
spotkanie, jakiego jeszcze  
w gminie Zbuczyn nie było. 
Na terenie gminy zareje-
strowanych jest blisko 500 
firm. Co czwarta skorzy-
stała z zaproszenia Wójta 
Huberta Pasiaka i przybyła 
do Krzeska na spotkanie  
z przedstawicielami samo-
rządu gminnego. 

Majówka rozpoczęła się 
od występu Zespołu Pieśni 
i Tańca Niwa. Następnie zebrani wysłuchali prelekcji 
Jacka  Gralczyka, współautora powstającej właśnie 
strategii rozwoju gminy nt. wybranych kierunków 
współpracy samorządu i lokalnego biznesu. Na za-
kończenie części oficjalnej głos zabrał wójt, który 
podziękował przedsiębiorcom za ich pracę, ale też 
za ogromne zaangażowanie społeczne i wspieranie 
gminnych inicjatyw. 

Druga część spotkania była już mniej oficjalna. 
Przedsiębiorcy w klimacie wspólnego grillowania 
mogli swobodnie porozmawiać, lepiej się poznać, 
nawiązać kontakty oraz skosztować dań przygotowa-
nych przez przedsiębiorcze kobiety ze Stowarzysze-
nie Aktywnych Kobiet w Krzesku. 

Skąd inicjatywa Majówki z biznesem? 

– To proste! Wiele grup społecznych w kalenda-
rzu gminnych wydarzeń ma swoje święto. Przedsię-
biorcy są tą grupą społeczną, która buduje bogactwo 
gminy Zbuczyn i w głównej mierze decyduje o jej 
rozwoju. Spotkanie przedsiębiorców z przedstawicie-
lami samorządu gminnego było okazją do bliższego 
poznania się i nawiązania współpracy na poziomie 
lokalnym. Rozmowy przedsiębiorców różnych branż, 
prowadzących działalność na terenie naszej gminy, 
pozwoliły na wymianę doświadczeń i informacji, 
co w przyszłości może owocować podejmowaniem 
wspólnych inicjatyw biznesowych i społecznych – 
podsumował wójt Pasiak.



Najładniejsza zagroda 
i najładniejszy ogródek przydomowy
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Druga edycja konkursu ogłoszonego przez Wójta Gminy Zbuczyn Huberta Pasiaka  
pn. „Najładniejsza zagroda i najładniejszy ogródek przydomowy w Gminie Zbuczyn  
w 2023 r.” została rozstrzygnięta. 

Komisja konkursowa w składzie: Magdalena Zdanowska- Świderska oraz Mariusz Buczek – 
laureaci konkursu z ubiegłego roku – a także Monika Bojar, Urszula Jasińska i Magdalena Kubak 

odwiedziła wszystkie zgłoszone zagrody i ogródki.  Oceniała przede wszystkim stan utrzymania 
terenów zielonych, różnorodność nasadzeń, ale także ład i porządek w zagrodzie oraz stan budynków, 

wygląd ogrodzeń. Punktowane były również działania proekologiczne, prawidłowe gospodarowanie 
odpadami komunalnymi, rozwiązania energooszczędne oraz służące gromadzeniu wody opadowej. 

W kategorii najładniejsza zagroda wy-
niki prezentują się następująco: 

I miejsce –  Aneta i Emil Głuchowscy 

W kategorii najładniejszy ogródek 
przydomowy:

I miejsce – Stanisław Zdanowski

2 wyróżnienia: 
Aneta i Stanisław Borkowscy  
Stanisław Lipiński 

Zwycięzcy otrzymali tablice pamiątko-
we, czek i dyplom. Uroczyste wręczenie 
nagród odbyło się podczas Dni Gminy 
Zbuczyn. 

Gratulujemy zwycięzcom i zapraszamy 
wszystkich do udziały w przyszłym roku. 



ZASIEDZENIE WCALE NIE JEST PROSTE
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– Pani mecenas, to taka prosta sprawa, ja 
zajmuję tę działkę już ponad 30 lat, to już  
ją zasiedziałem, prawda? 

Większość osób, które trafiają na dyżury i chcą 
uzyskać poradę dotyczącą zasiedzenia działki, stwier-
dza, że jest to proste i wystarczy jedno posiedzenie 
sądu. No cóż… Tak prosto, niestety, nie jest. Zdarzają 
się oczywiście sprawy, w których żaden z uczestni-
ków nie neguje tego, że wnioskodawca zasiedział 
dany grunt (czyli posiadał go nieprzerwanie przez  
30 lat w złej wierze), ale należą one do tych rzadkich. 
Zwykle przeciwnik procesowy nie chce dopuścić  
do zasiedzenia, a wtedy sprawa się wydłuża i wcale 
nie jest taka prosta. 

Na dyżury w punkcie nieodpłatnych porad praw-
nych w Urzędzie Gminy w Zbuczynie przychodzi 
sporo osób, które chcą zasiedzieć nieruchomość. 
Najczęściej powód jest prosty: wiele lat temu spi-
sano umowę na kartce, kupujący dał sprzedającemu 
pieniądze i w ten sposób przeprowadzono całą trans-
akcję – bez aktu notarialnego i odpowiedniego wpisu  
w księgach wieczystych. Gdy przychodzi do po-
rządkowania spraw, okazuje się, że formalnym wła-
ścicielem nadal jest osoba, która sprzedała grunt. 
Często zdarza się, że sprzedający już dawno nie żyje, 
a kupujący nie może gruntu sprzedać ani nikomu 
przekazać, bo po prostu nie ma do niego tytułu wła-
sności. Sprawę o zasiedzenie można wnieść jedynie 
do sądu, u notariusza się tego nie załatwi. Pół biedy,  
jeśli spadkobiercy dawnego właściciela nie roszczą 
sobie do nieruchomości żadnych praw, bo wystarczy,  
że zeznają w sądzie, że transakcja została przeprowa-

dzona, a nowy właściciel włada gruntem od co naj-
mniej 30 lat. Gorzej – jeśli jednak tego nie potwierdzą, 
a wpadną na pomysł, że mogą bezproblemowo przejąć 
grunt, który kiedyś został już sprzedany. 

Niemal za każdym razem problemem jest również 
wskazanie wszystkich uczestników postępowania. Są 
nimi wszyscy sąsiedzi działki, którą wnioskodawca 
chce zasiedzieć. Tyle, że często okazuje się, iż wła-
ściciel nie żyje i trzeba szukać jego spadkobierców. 
Oni w sądzie stawiać się nie muszą, ale wszyscy 
muszą być powiadomieni o toczącej się sprawie, więc 
konieczne jest ustalenie ich adresów zamieszkania. 
Jeśli nie uda się ich ustalić, to w trakcie postępowania 
sąd da ogłoszenie o tym, że ono się toczy. To wydłuża 
sprawę i wiąże się z dodatkowymi kosztami. 

Jeszcze trudniej się robi, gdy wnioskodawca jest 
jednym ze spadkobierców właściciela działki (np. 
grunt należał do pradziadka, w tej chwili włada nim 
prawnuk), bo najpierw trzeba przeprowadzić postę-
powanie spadkowe, by ustalić, jaka część przypada 
wnioskodawcy z mocy prawa, a jaką część może on 
zasiedzieć. 

Poza tym wnioskodawca musi wskazać osoby, 
które będą świadkami tego, że on od 30 lat włada 
gruntem jak właściciel. Często potrzebne są również 
dokumenty, jak chociażby potwierdzenie opłacania 
podatku od nieruchomości. I przede wszystkim po-
trzebne są pieniądze. Razem z wnioskiem o zasiedze-
nie trzeba uiścić opłatę sądową w wysokości 2 tysięcy 
złotych. Sąd może od niej zwolnić, ale w szczegól-
nych przypadkach: np.  gdy wnioskodawca wykaże, 
że jej opłacenie w istotny sposób pogorszyłoby sytu-
ację finansową jego rodziny. 



Czas ucieka – kasa czeka!
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Pracownicy Wydziału Doradztwa i Ochrony Śro-
dowiska próbują dotrzeć do mieszkańców gminy  
z informacją o dotacjach na wymianę „śmieciu-
chów” i ocieplenie budynków w różny sposób. 

Oprócz  szkoleń w poszczególnych miejscowo-
ściach i porad w Gminnym Punkcie Konsultacyjno-In-
formacyjnym  Programu Czyste Powietrze w urzędzie 
gminy aktywnie uczestniczą także w spotkaniach  
i uroczystościach środowiskowych. Zatem nie mogło 
ich zabraknąć na regionalnym pikniku w ramach Ma-
zowieckiego Tygodnia Bezpieczeństwa w Dziewulach  
czy Dniach Gminy Zbuczyn. 

– Zdajemy sobie sprawę, że na masowych impre-
zach nie zawsze jest „klimat” na rozmowy o klimacie  
z dorosłymi mieszkańcami, dlatego swoją ofertę kieru-
jemy do młodych. Organizujemy konkursy z nagroda-
mi, animujemy, rozdajemy broszury i ulotki. Chcemy, 
aby wiedza  o możliwych dofinansowaniach docierała 
różnymi kanałami i skutecznie wpływała na odpowie-
dzialne decyzje świadomych problemu mieszkańców 
naszej gminy – podkreśla naczelnik Jacek Kędzierski.

Zgodnie z uchwałą antysmogową kotły na paliwo 
stałe poniżej trzeciej klasy powinny były zostać wy-
mienione do końca 2022 r. 

CZY WIESZ, ŻE...
Nazwa Zbuczyn pochodzi od legendy o grasujących  

na terenach zbójcach lub od okolicznych lasów bukowych.
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W dniach 14-18 sierpnia w filii Gminnego Ośrodka 
Kultury w Starym Krzesku odbyły się Międzynaro-
dowe Warsztaty Językowe. 

Gmina Zbuczyn gościła grupę wolontariuszy ze 
Stanów Zjednoczonych z ramienia organizacji Global 
Volunteers, którzy przez ten czas prowadzili zajęcia 
dla dzieci i młodzieży z gminy Tarakanów z Ukrainy 
oraz z terenu naszej gminy. 

Tydzień ten był wypełniony radością, muzyką, 
wzajemnym wsparciem i akceptacją. Dzieci miały oka-
zję obcować z językiem angielskim, którego uczyły się 
pilnie pod okiem Amerykanów. Zawierały przyjaźnie, 
poznawały nowe gry i zabawy oraz uczyły się muzyki! 

Podczas warsztatów rozpoczęliśmy inicjatywę 
„Rock Camp”. Razem z Sethem Ungerem, producen-
tem i muzykiem z Nowego Jorku, nasza i ukraińska 
młodzież miała okazję zasmakować prawdziwego 
rock’n’rolla i pochwalić się nowo nabytymi umiejęt-
nościami przed publicznością w finałowym koncercie, 
który zakończył całość przedsięwzięcia. 

Mamy nadzieję, że wspólna inicjatywa rozgrzeje 
serca dzieci i wszystkich zaangażowanych do dalszego 
rozwoju i pracy oraz że zapalona iskra współpracy w 
duchu muzyki będzie tliła się w nas przed długi czas. 

Poczyniliśmy też wstępne rozmowy na temat po-
wrotu „Rock Campu” i wolontariuszy już za rok, by 
podarować uczestnikom jeszcze więcej radości.

R O Z M A I T O Ś C I



Kącik Rodzinny

SZKOLNA KRZYŻÓWKA 

JESIENNA KOLOROWANKA

rozwiąż ją!
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Niesamowita wspólnota      wolontariatu

Wywiad z Tenley Zinke, przed-
stawicielką i uczestniczką pro-
gramu Global Volunteers, która  
w dniach 14-18 sierpnia 2023 
roku prowadziła w naszej gmi-
nie Międzynarodowe Warsztaty 
Językowe dla dzieci i młodzieży  
z Polski i Ukrainy. 

Zinke prywatnie to oddana i pełna pasji liderka  
z bogatym doświadczeniem w zakresie marek pre-
mium takich jak Tiffany, Net-a-Porter czy Ralph Lau-
ren. Kieruje kreatywnymi i innowacyjnymi globalnymi 
strategiami komunikacyjnymi w prestiżowych organi-

zacjach notowanych na giełdzie, startupie cyfrowym 
i zajmuje się doradztwem pro bono. Tenley była też 
współwykonawczym sponsorem FendInclusion, 
DEI ERG Fendi i aktywnym członkiem komitetu 
marketingowego LVMH Employees of African 
Descent (LEAD). Otrzymała srebrny medal  
w finale Złotych Rękawic 1999 w Madison 
Square Garden, zdobyła też szczyt Mount Sha-
sta. Certyfikowany płetwonurek i instruktorka 
jogi, podróżniczka po świecie i matka dwóch 
nastoletnich córek.

Czym jest organizacja Global Volunteers?

Global Volunteers to organizacja, która zo-
stała założona w oparciu o zasadę, że ludzie tacy 

jak ja mogą zgłosić się na tydzień, dwa lub trzy, aby 
wyjechać i podjąć wolontariat w ramach lokalnej spo-
łeczności na zaproszenie danej organizacji lub gminy, 
gdzie widzą, że istnieje potrzeba, którą mogą zaspoko-
ić ludzie przyjeżdżający na krótki okres, ale sukcesyw-
nie, z czasem, budują trwałe relacje w obrębie danej 
wspólnoty.

Dlaczego się na to zdecydowałaś?

Brałam udział w wielu programach z udziałem 
Global Volunteers i za każdym razem, gdy uczestni-
czysz w jednym z nich, dowiadujesz się już o innym, 
który przykuwa twoją uwagę i zainteresowanie. Wie-
lokrotnie słyszałam od innych osób, jak wspaniale 
było pracować jako wolontariusz w Polsce. A teraz, 
szczególnie w obliczu wojny na Ukrainie, pomysł, 
że możemy nie tylko służyć lokalnej społeczności  
w Polsce, ale także przyczynić się do ogromnego 
wsparcia, jakiego udzielają swoim sąsiadom na Ukra-
inie i pracy, jaką wykonują zarówno z uchodźcami, jak 
i w tym konkretnym programie, zapraszając studentów 
do przyjazdu i udziału w letnim obozie, był naprawdę 
bardzo przekonujący i na każdym poziomie przekro-
czył moje najśmielsze marzenia.

Jaka jest twoja motywacja, by działać w wolontariacie?

W Stanach Zjednoczonych potrafimy czytać na-
główki gazet. Słyszymy o wielu wydarzeniach w wia-
domościach. Nie ma jednak nic lepszego niż spotkanie 
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z ludźmi twarzą w twarz, by móc im pomóc i pokazać, 
jak bardzo zależy nam na nich i na sytuacji, w której 
się znajdują. Jest to też bardziej znaczący sposób po-
mocy. Wspaniale jest przekazywać darowizny i są one 
oczywiście bardzo potrzebne. Jest jednak jeszcze jedna 
rzecz, mianowicie przejechanie tysięcy kilometrów, 
pokazanie się i powiedzenie, że naprawdę jesteśmy 
tu dla was. To ważne, szczególnie dla tych dzieci, aby 
wiedziały, że chociaż mogą doświadczać takich sytu-
acji, które są dla nas bardzo trudne do wyobrażenia,  
to są ludzie na całym świecie, którym na nich niesamo-
wicie zależy. Stanowimy tak naprawdę tylko niewielki 
ułamek ludzi, którzy przejęli się ich sytuacją i chcą, 
aby wiedzieli, że nie są sami, że bardzo się o nich mar-
twimy i myślimy o nich każdego dnia.

Dlaczego Polska?

Polska to miejsce, które odwiedzałam w przeszło-
ści, kiedy byłam dużo młodsza i bardzo mnie tu cią-
gnęło. Nie mogłam uwierzyć, jak bardzo pokochałam 
to miejsce za pierwszym razem, kiedy przyjechałam tu 
jako turystka. Tak naprawdę mam też polskie korzenie, 
więc była to rodzinna wycieczka. Będąc w Ameryce, 
jesteśmy bardzo daleko od naszych korzeni. Nie znam 
żadnej rodziny, więc będąc tu, połączyłam się z czymś, 
o istnieniu czego nawet nie wiedziałam, choć miałam 
w głowie takie dziwne malutkie fragmenty, które zo-
stały mi przekazane, jak na przykład jedzenie barsz-
czu. Uwielbiam barszcz, pierogi, polską gościnność  
i hojność. Partnerstwo z Polską jest naprawdę idealne 
do akcji opartych na solidarności, wsparciu, społecz-
ności i współpracy. Chcemy, by dzieci z Ukrainy,  
z którymi pracujemy, tego wszystkiego doświadczyły. 

Co zatem możesz powiedzieć o aktualnym programie? 
Co teraz robicie z dziećmi?

Wszystko zostało tak zorganizowane, że uczniowie 
przywiezieni z Ukrainy zostali dopasowani do tych  

z Polski, którzy byli w podobnym wieku. To piękne 
widzieć te dzieci bawiące się i wchodzące ze sobą 
w interakcje, spędzające razem czas i nawiązujące 
przyjaźnie, tak jak robią to dzieci na letnim obo-
zie. W tym przypadku mam nadzieję, że niektóre  
z tych dzieci miały poczucie normalności choć 
przez krótki czas. Częścią wyjazdu na obóz była 
możliwość przeżywania doświadczeń z osoba-
mi, których się nie zna, poznawania nowych ludzi  
i nawiązywania przyjaźni. Moje dzieci, które były  
ze mną w tym programie, nawiązały szybkie przyjaźnie. 
Czasami z tłumaczami, czasami ze studentami, a cza-
sami z innymi wolontariuszami. Stworzyliśmy niesa-
mowitą wspólnotę w oparciu o muzykę i nowy twór 
„Rock Camp” stworzony przez Setha Ungera, jednego 
z moich kolegów wolontariuszy. Bawiliśmy się z nimi, 
uczyliśmy od siebie nawzajem i mamy nadzieję, że 
stworzyliśmy razem piękne wspomnienia i pozostanie-
my w kontakcie.

Jak się czułaś w gminie Zbuczyn?

Czułam wiele różnych rzeczy. Najważniejsze dla 
mnie były po prostu twarze uczestników, które się 
rozjaśniają, uśmiechają i doświadczają radości, która 
jest trudna do znalezienia w pewnych okolicznościach. 
Jest to coś, na co każde dziecko zasługuje i czego po-
winno zaznać. Każdy mały sposób, którym możemy to 
osiągnąć przy pomocy tak prostych rzeczy, jak bitwa 
na wodę, jest świetnym narzędziem do zapewnienia 
dzieciom przyjemności i zabawy. W tym samym cza-
sie uczniowie nawiązywali kontakty poprzez naukę 
języka angielskiego i pomaganie sobie nawzajem  
w wymawianiu liter zawartych w nazwie programu. 
Dzieci zyskały dużo pewności siebie podczas tego pro-
jektu. Byłam świadkiem sytuacji, gdy kilku uczniów  
z Ukrainy oferowało przywiezione przez siebie prze-
kąski uczennicy z Polski, a ona wtedy wyjęła rzeczy  
ze swojego plecaka, a następnie zaproponowała im 
swoje przysmaki. Nie wymagało to żadnej zachęty  
z mojej strony, oni po prostu naturalnie chcieli się  
ze sobą dzielić i traktowali się nawzajem z ogromnym 
szacunkiem. To wszystko jest bardzo emocjonalne.  
Będąc z nimi, naturalnie troszczysz się o te dzieci. 
Będę myśleć o nich, wracając do domu.
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Przewodniczący Rady Gminy Zbuczyn
IRENEUSZ CHOMKA 
przyjmuje interesantów w piątki 
w godzinach 15:00-16:30. 
Spotkanie prosimy umawiać w sekretariacie,
tel. 25 641-63-90

Od stycznia 2022 r. w każdy piątek  
w godzinach 8-15 w pok. 29 można  
skorzystać z doradztwa rolniczego.  

Bezpłatne porady świadczy pracownik 
Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa  

Rolniczego w Siedlcach:  
pan Bartłomiej Dmowski tel. 723-436-155.
Zachęcamy do wcześniejszych zapisów - 

numer telefonu:
25 641-63-90 wew. 14.

Od lutego 2022 r. w Urzędzie Gminy Zbuczyn jeden dzień w tygodniu bezpłatną pomoc prawną mieszkańcom Gminy Zbuczyn  
świadczy Pani Justyna Janusz. Zachęcamy do wcześniejszych zapisów - numer telefonu: 25 641-63-90 wew. 14.

• Bezpłatne porady: rodzinne, psychologiczne, pedagogiczne, z zakresu psychoedukacji i motywowania do terapii, 
treningu zastępowania agresji, pracy z osobami uzależnionymi: tel. 25 641-63-21, 668-413-122
• Bezpłatne poradnictwo prawne dla osób pokrzywdzonych przestępstwem: tel. 25 641-63-21

Sekretariat

Sekretarz Gminy

Skarbnik Gminy

Podatki

Wydział Inwestycji
 
Wydział Finansowy

Wydział Infrastruktury

Wydział Doradztwa i Ochrony Środowiska 
 
Oświata, Kadry 
 
Urząd Stanu Cywilnego

25 641-63-90/ fax 25 641-63-90

Od stycznia 2022 r. w Urzędzie Gmi-
ny Zbuczyn jeden dzień w miesiącu  

bezpłatne porady świadczy Pan 
Andrzej Rybus-Tołłoczko, pracownik 

Stowarzyszenia Ośrodek Kultury  
i Aktywności Lokalnej w Krzesku. 
Zachęcamy do wcześniejszych  

zapisów - numer telefonu:  
25 641-63-90 wew. 14.

godziny pracy 
Urzędu Gminy Zbuczyn

Doradztwo rolnicze

Bezpłatne porady prawnika 

Punkt konsultacyjno-Interwencyjny

Bezpłatne porady dla 
organizacji pozarządowych 

Redakcja zastrzega sobie możliwość skracania, adiustacji oraz zmiany tytułów.
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Wójt Gminy Zbuczyn
HUBERT PASIAK
przyjmuje interesantów we wtorki w godzinach 
13:00-17:00, w środy i czwartki w godzinach 
funkcjonowania urzędu.
Spotkanie prosimy umawiać w sekretariacie,
tel. 25 641-63-90.

Od stycznia 2022 r.  
w każdy poniedziałek  

Urząd Gminy Zbuczyn przyjmuje 
interesantów w godzinach  

od 9:00 do 17:00, w pozostałe dni  
w godzinach od 8:00 do 16:00.  
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